



ໝາກຜົນການບໍລິຫານປະເທດຂອງລັດຖະບານຊຸດທີ VIII



ໃນຕະຫຼອດໄລຍະເວລາ 5 ປີຜ່ານມາ (2016-2020); ລັດຖະບານຊຸດທີ VIII ພາຍໃຕ້ການນຳຂອງທ່ານ ທອງລຸນ ສີສຸລິດ ນາຍົກລັດຖະມົນຕີໄດ້ບໍລິຫານປະເທດດ້ວຍບັນຍາກາດທີ່ດີ ແລະ ມີໝາກຜົນສຳເລັດຫຼາຍດ້ານເຖິງວ່າສະພາບການສາກົນ ແລະ ພາກພື້ນມີການຜັນແປຢ່າງສັບສົນ, ມີທັງກາລະໂອກາດ ແລະ ສິ່ງທ້າທາຍຕໍ່ການພັດທະນາປະເທດຂອງ ສປປ ລາວ; ພ້ອມນັ້ນກໍ່ມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ ແລະ ສິ່ງທ້າທາຍຫຼາຍດ້ານເປັນຕົ້ນຄວາມບອບບາງທາງດ້ານເສດຖະກິດມະຫາພາກບວກກັບຜົນກະທົບຈາກໄພພິບັດທາງທຳມະຊາດທີ່ຮ້າຍແຮງຢ່າງເນື່ອງນິດລຽນຕິດ, ການລະບາດພະຍາດຕາມລະດູການລວມທັງການລະບາດຂອງພະຍາດໂຄວິດ-19 ແລະ ອື່ນໆ ເຮັດໃຫ້ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນ 5 ປີ ມີຄວາມສ່ຽງ, ມີຫຼາຍດ້ານບໍ່ໄດ້ຕາມລະດັບຄາດໝາຍ.

ແຕ່ດ້ວຍການຊີ້ນຳ-ນຳພາຂອງສູນກາງພັກ ແລະ ການຊຸກຍູ້, ຕິດຕາມ ແລະ ກວດກາຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ; ຄະນະລັດຖະບານຊຸດທີ VIII ແມ່ນໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນ ແລະ ປະກອບສ່ວນຢ່າງຕັ້ງໜ້າຂອງຂະແໜງການ, ທ່ອງຖິ່ນ, ປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ, ບັນດາຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາ ແລະ ປະເທດເພື່ອນມິດເຮັດໃຫ້ທິດທາງຄາດໝາຍຫຼາຍດ້ານຂອງແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ 5 ປີ ຄັ້ງທີ VII ໄດ້ຮັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດສຳເລັດຫຼາຍປະການດ້ວຍເສດຖະກິດເຕີບໂຕສະເລ່ຍ 5 ປີຂະຫຍາຍຕົວປະມານ 5,8% ຕໍ່ປີຫຼຸດຄາດໝາຍທີ່ກຳນົດໄວ້ GDP ຕໍ່ຫົວຄົນໃນປີ 2020 ບັນລຸ 2.664 ໂດລາສະຫະລັດເທົ່າກັບ 89,45% ຂອງແຜນການ, ລວມຍອດລາຍໄດ້ແຫ່ງຊາດ (GNI) ເທົ່າກັບ 2.106 ໂດລາສະຫະລັດ; ເສດຖະກິດມະຫາພາກໂດຍລວມສືບຕໍ່ໄດ້ຮັບການຄຸ້ມຄອງໄດ້ໃນລະດັບດີສົມຄວນໃນນີ້ດ້ານການເງິນມີລາຍຮັບທັງໝົດປະຕິບັດເທົ່າກັບ 15,9% ຂອງ GDP ຫຼືເທົ່າກັບ 99% ຂອງແຜນດັດແກ້ (ແຕ່ລະປີ), ລາຍຈ່າຍທັງໝົດປະຕິບັດເທົ່າກັບ 19,8% ຂອງ GDP ຫຼືເທົ່າກັບ 95% ຂອງແຜນດັດແກ້ (ແຕ່ລະປີ); ແກ້ໄຂໜີ້ສິນໄດ້ທັງໝົດ 11.008,69 ຕື້ກີບ; ດ້ານເງິນ

ຕາຍັງສືບຕໍ່ຮັກສາສະຖຽນລະພາບເງິນຕາໄດ້ດີສົມຄວນ; ການລະດົມທຶນທົ່ວສັງຄົມປະຕິບັດໄດ້ເທົ່າກັບ 97,9% ຂອງແຜນການຫຼືເທົ່າກັບ 26,9% ຂອງ GDP. ດ້ານການຜະລິດ, ປຸງແຕ່ງ ແລະ ການບໍລິການເຫັນວ່າມີທ່າຂະຫຍາຍຕົວພັດທະນາຕໍ່ເນື່ອງ; ດ້ານພັດທະນາສືມີແຮງງານໄດ້ສືບຕໍ່ຊຸກຍູ້ສິ່ງເສີມທັງພາກລັດ ແລະ ພາກເສດຖະກິດອື່ນ; ສຳລັບໂຄງລ່າງພື້ນຖານເພື່ອເຊື່ອມຈອດພາກພື້ນ ແລະ ສາກົນໄດ້ສືບຕໍ່ພັດທະນາຕາມແຜນທີ່ວາງໄວ້; ດ້ານໂຄງການໄຟຟ້າ-ບໍ່ແຮ່ແລະໂຄງການໃນເຂດເສດຖະກິດໄດ້ຮັບການພັດທະນາຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ ແລະ ມີການຄຸ້ມຄອງຢ່າງຮັດກຸມກ່ວາເກົ່າ.

ໃນ 5 ປີຜ່ານມາ, ລັດຖະບານໄດ້ສືບຕໍ່ເອົາໃຈໃສ່ການພັດທະນາຂົງເຂດສັງຄົມໄປຄຽງຄູ່ກັບການພັດທະນາເສດຖະກິດຢ່າງຕັ້ງໜ້າເປັນຕົ້ນການພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກໄດ້ຮັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງຕິດພັນກັບການກໍ່ສ້າງຮາກຖານການເມືອງຕາມ 4 ເນື້ອໃນ 4 ຄາດໝາຍ ແລະ ວຽກງານ 3 ສ້າງມີຄວາມກ້າວໜ້າເປັນກ້າວໆ, ໂຄງລ່າງພື້ນຖານເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຢູ່ຊຸມນະບົດໄດ້ສືບຕໍ່ພັດທະນາທາງດ້ານປະລິມານ ແລະ ຄຸນນະພາບເທື່ອລະກ້າວ; ການເກັບກູ້ລະເບີດບໍ່ທັນແຕກກໍ່ສາມາດກວດກູ້ອອກຈາກພື້ນທີ່ໄດ້ 111% ຂອງແຜນການ ແລະ ຊ່ວຍເຫຼືອດ້ານຕ່າງໆແກ່ຜູ້ຮັບເຄາະຮ້າຍຈາກລະເບີດບໍ່ທັນແຕກເທົ່າກັບ 105,5% ຂອງແຜນການ; ດ້ານສຶກສາ-ກິລາສາມາດບັນລຸຕາມແຜນ 3 ຄາດໝາຍ; ສາທາລະນະສຸກສາມາດບັນລຸຕາມແຜນ 5 ຄາດໝາຍ; ດ້ານສະຫວັດດີການສັງຄົມ-ດ້ານຖະແຫຼງຂ່າວ, ວັດທະນະທຳ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວກໍ່ໄດ້ຮັບການເອົາໃຈໃສ່ພ້ອມທັງຂະຫຍາຍຕົວທາງດ້ານປະລິມານ ແລະ ຄຸນນະພາບເປັນຢ່າງດີ. ກ່ຽວກັບເປົ້າໝາຍສິ່ງແວດລ້ອມ; ວຽກງານປິ່ນອ້ອມຫຼາຍຂະແໜງການ; ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເງື່ອນໄຂການອອກຈາກສະຖານະພາບຄວາມດອຍພັດທະນາ (LDC), ຍຸດທະສາດການເຕີບໂຕສີຂຽວ ແລະ ເປົ້າໝາຍການພັດທະນາແບບຍືນຍົງ (SDGs) ກໍ່ມີຄວາມຄືບໜ້າຫຼາຍດ້ານພໍສົມຄວນ.

ທ່ານ ທອງລຸນ ສີສຸລິດ ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ-ຫົວໜ້າລັດຖະບານຊຸດທີ VIII ມີຄຳເຫັນໃນພິທີອຳລາໜ້າທີ່ນາຍົກລັດຖະມົນຕີກອງປະຊຸມຄັ້ງປະຖົມມະລືກສະພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ IX ບາງຕອນວ່າ: ໃນຕະຫຼອດໄລຍະເກືອບ 5 ປີ ຂອງການປະຕິບັດໜ້າທີ່, ເຖິງວ່າສະພາບການສາກົນ, ພາກພື້ນ ແລະ ຢູ່ພາຍໃນປະເທດເຮົາມີການຜັນແປໄປຢ່າງສະຫຼັບສັບຊ້ອນທັງມີກາລະໂອກາດແຕ່ກໍ່ເຕັມໄປດ້ວຍສິ່ງທ້າທາຍທົດສອບນາໆປະການໃຫ້ແກ່ການບໍລິຫານປະເທດຂອງລັດຖະບານ. ແຕ່ພາຍໃຕ້ການຊີ້ນຳຂອງກົມການເມືອງສູນກາງພັກກໍ່ຄືການຕິດຕາມກວດກາຊຸກຍູ້ຢ່າງໃກ້ຊິດຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນປະຈຳທ້ອງຖິ່ນ, ລັດຖະບານຊຸດທີ VIII ໄດ້ຕັດສິນໃຈຜ່ານຜ່າດ້ວຍການຍົກສູງຄວາມຮັບຜິດຊອບການເມືອງ, ປະຕິບັດສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງຕົນດ້ວຍຄວາມຮັບຜິດຊອບສູງ, ປະຕິບັດລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍຢ່າງເຂັ້ມງວດ ສາມາດຍາດໄດ້ຜົນງານທີ່ພື້ນເດັ່ນຈຳນວນໜຶ່ງເຊັ່ນສາມາດຮັບປະກັນໃຫ້ປະເທດຊາດສືບຕໍ່ມີສະຖຽນລະພາບທາງການເມືອງ, ມີຄວາມສະຫງົບ ແລະ ເປັນລະບຽບຮຽບຮ້ອຍທາງສັງຄົມ; ເສດຖະກິດສືບຕໍ່ຂະຫຍາຍຕົວຕໍ່ເນື່ອງ ແລະ ຖືກທົດ, ອັນພື້ນເດັ່ນແມ່ນການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ນຳໃຊ້ຊັບພະຍາກອນຂອງຊາດໄດ້ດຳເນີນໄປຕາມກົດໝາຍທີ່ຮັດກຸມ, ການພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກຂອງປະຊາຊົນໄດ້ສືບຕໍ່ເອົາໃຈໃສ່ດ້ວຍມາດຕະການຕ່າງໆ ແລະ ໄດ້ຮັບຜົນເປັນກ້າວໆມາ.

ໃນ 5 ປີຜ່ານມາ; ລັດຖະບານໄດ້ສຸມໃສ່ການສ້າງລະບຽບຄຸ້ມລັດ-ຄຸ້ມຄອງສັງຄົມດ້ວຍກົດໝາຍ ແລະ ໄດ້ຕັ້ງໜ້າປັບປຸງກົນໄກດ້ວຍນິຕິກຳລຸ່ມກົດໝາຍ ແລະ ສ້າງບັນດາຍຸດທະສາດສຳຄັນອອກມາປະກາດໃຊ້ແນໃສ່ໃຫ້ສັງຄົມມີລະບົບຄຸ້ມຄອງທີ່ຮັດກຸມ ແລະ ເຂັ້ມງວດກວ່າເກົ່າ, ປະຢັດມັດທະຫຍັດກວ່າເກົ່າ, ການພັດທະນາດ້ານສັງຄົມກໍ່ມີບາດກ້າວຂະຫຍາຍຕົວດີ ແລະ ລັດຖະບານໄດ້ຕັດສິນໃຈຈັດສັນທຶນຮອນເຂົ້າໃສ່ການພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດສາມາດເກີດຜົນຕາມມາທີ່ເປັນຮູບປະທຳ. ພ້ອມນີ້, ຍັງຜ່ານຜ່າບັນດາວິກິດທີ່ເກີດຂຶ້ນຈາກໄພທຳມະຊາດ ຫຼື ໄພພິບັດບັງເອີນຫຼາຍດ້ານທີ່ກະໜ້າມາໃສ່ປະເທດເຮົາຢ່າງເນື່ອງນິດລຽນຕິດ, ພິເສດການປ້ອງກັນ, ຄວບຄຸມ ແລະ ແກ້ໄຂພະຍາດໂຄວິດ-19 ໃນ 2 ປີກ່ວາມານີ້ຖືວ່າໄດ້ຮັບຜົນດີເປັນໜ້າພໍໃຈ. ນອກຈາກນີ້, ລັດຖະບານໄດ້ສືບຕໍ່ຊີ້ນຳການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແນວທາງການຕ່າງປະເທດຂອງພັກຢ່າງຕັ້ງໜ້າ ແລະ ສະເໝີຕົ້ນສະເໝີປາຍລວມທັງການເສີມຂະຫຍາຍສາຍພົວພັນມິດຕະພາບ ແລະ ການຮ່ວມມືຮອບດ້ານກັບເພື່ອນມິດຍຸດທະສາດ, ທັງເປັນເຈົ້າການປະຕິບັດພັນທະຂອງປະເທດເຮົາໃນການພົວພັນຂອບສອງຝ່າຍກໍ່ຄືຫຼາຍຝ່າຍຊຶ່ງໄດ້ສ້າງເງື່ອນໄຂ ແລະ ສະພາບແວດລ້ອມອັນເອື້ອອຳນວຍໃຫ້ແກ່ການປົກປັກຮັກສາ ແລະ ພັດທະນາສ້າງສາປະເທດຊາດຕະຫຼອດໄລຍະ 5 ປີຜ່ານມາ ແລະ ເຖິງວ່າຈະສາມາດຍາດໄດ້ຜົນງານຫຼາຍດ້ານແຕ່ພ້ອມກັນນັ້ນກໍ່ຍັງມີຈຸດອ່ອນ,

ຂໍ້ຄົງຄ້າງກໍ່ຄືສິ່ງທ້າທາຍຈຳນວນບໍ່ໜ້ອຍເຊັ່ນດຽວກັນອັນໄດ້ເຮັດໃຫ້ຄາດໝາຍສູ່ຊົນໃຫຍ່ໆ ແລະ ຕົວຊີ້ວັດຈຳນວນໜຶ່ງທີ່ກຳນົດອອກ
ໃນມະຕິ X ຂອງພັກກໍ່ຄືແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດທີ 8 ຍັງບໍ່ທັນບັນລຸຄາດໝາຍທີ່ວາງໄວ້ ແລະ ຫວັງວ່າກອງປະຊຸມ
ຈະໃຫ້ຄຳຄິດຄຳເຫັນ ເພື່ອໃຫ້ລັດຖະບານ ຊຸດທີ IX ນຳໄປຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃຫ້ໄດ້ຮັບຜົນດີໃນຊຸມປີຕໍ່ໜ້າ.

ໂດຍ: ຣັດສະໝີ ດວງສັດຈະ

ຊາດພັດທະນາ ພາເສດຖະກິດກ້າວໄກ ພ້ອມກັນນຳໃຊ້ເງິນກີບ

